
خطیــبزاده: مــوارد اختلافــی در
مذاکرات وین از تعداد انگشتان

یک دست هم کمتر است
به گزارش صدای تجارت از تسنیم، خطیب زاده در ابتدا درخصوص توافق ایران و آژانس بینالمللی
انرژی و تاثیر آن بر مذاکرات وین؛ گفت: سفر آقای گروسی در چارچوب توافقات در حوزه فنی
میان ایران و آژانس انجام شد. در سفر گروسی که مقدمه آن گفت وگوهایی در وین بود،
همکاریهای جامع فنی بین ایران و آژانس توافق شد که براساس آن یک توافق چند مرحلهای خواهیم

داشت.

سؤالاتی از سوی آژانس درباره برخی اماکن در ایران مطرح شده بود که
ایران پاسخ داد ولی لازم بود در بستر زمانی تعیین شده و تعریف شده
با چشم انداز روشن بدانیم که اینها (پرونده سوالات) بسته خواهند
شد. بر این اساس، توافقی صورت گرفت که طی یکی دو ماه آینده همه
سؤالات با همکاری فنی بین ایران و آژانس و با توافق رویکرد فنی و
فاصله گیری از رویکرد سیاسی و یا فشارپذیری آژانس پاسخ داده
خواهد شد. رابطه مستقیمی بین بسته شدن این سؤالات و توافق در وین
است. این توافق باید به صورت همزمان و جزیی از آن توافق(وین)

لحاظ شود.

وی در خصوص زمان به نتیجه رسیدن مذاکرات وین و حل و فصل شدن
مباحث پادمانی؛ گفت: توافقی که در وین انجام میشود، توافقی است
که مسیر بازگشت آمریکا را در ازای پایبندی کامل و انجام تعهدات
ذیل برجام تعیین میکند و این مسیر یک شبه برای آمریکا نخواهد بود

و بستر زمانی برای آن  در وین در نظر گرفته شده است.

 آنچه در تهران از نظر فنی بین ایران و آژانس تعریف شده این است
که همکاری جامع فنی صورت بگیرد و با روزهایی که در توافق دیده
شده، همخوانی داشته باشد. آنچه بین ایران و آژانس توافق شده
حداکثر زمانی دارد و اگر آژانس آماده باشد زودتر حل و فصل کند

مانعی نخواهد داشت.

منتظر شنیدن جزئیات بیشتری در خصوص اظهارات لاوروف هستیم

سـخنگوی وزارت خـارجه درخصـوص اظهـارات لاوروف مبنـی بـر ایـن کـه
تحریمهای غرب علیه روسیه نباید بر مراودات روسیه و ایران تاثیر
بگذارد؛ گفت: اظهارات لاوروف را در رسانه ها دیدیم و منتظر هستیم
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از مجاری دیپلماتیک جزییات آن را بشنویم.

گفتوگوها در وین در مسیر خودش در حال پیگیری است. همکاریهای صلح
آمیز هستهای ایران نباید محدود و تحت تاثیر هیچ تحریمی قرار
بگیرد از جمله همکاری های صلح آمیز ایران با روسیه و چین. در
همین بستر این اظهارات را میفهیم. رویکرد روسیه تا به امروز
برای رسیدن به توافق دسته جمعی در وین، سازنده بوده است. منتظر

هستیم در وین، جزییات بیشتری را اگر دارند به ما بدهند.

مردم ایران میدانند مذاکره کنندگان در وین و دولت جمهوری اسلامی
ایران در راستای حداکثرسازی منافع ملت قدم برداشته و در همین

راستا کارش را جلو خواهد برد.

ً روشن است  مسیر وین کاملا

خطیب زاده در خصوص اظهارات طرف روسی مبنی بر اتخاذ گارانتی از
ایالات متحده؛ گفت: ما در مذاکرات سخت و همه جانبه قرار داریم. در

روزهای مختلف برخوردهای مختلفی را از سوی کنشگران مختلف دیدیم.

به عنوان مذاکره کنندگان جمهوری اسلامی ایران از مواضع کشورها چه
کشورهایی که قبلا برخی مواضعی را اعلام کردند و اینکه این روزها
میشنویم شگفت زده نمیشویم. در میانه مذاکرات باید هم به اظهارات،
هم به اقدامات و مواضع اعلامی و مسیر اعمالی کشورها همزمان نگاه

کرد.

ً روشن است. دستورکار آن رفع تحریمهای غیرمرتبط با مسیر وین کاملا
برجام است. در طی یازده ماه گذشته حداکثر تلاش را کردهایم که این
پرونده از پروندههای دیگر بینالمللی با فاصله معناداری حرکت کند.
ما برخی اعضای 1+4 پروندههای اختلافی جدی در برخی موضوعات داشتیم.
هر اظهارنظر یا هر موضع مذاکراتی باید در وین باید بیاید و به

معنای مذاکراتی در وین تبدیل شود.

سخنگو در خصوص نکات اختلافی باقیمانده در وین؛ هم گفت: نکات
اختلافی باقیمانده از تعداد انگشتان یک دست هم کمتر است، اگر
موضوع جدیدی را کسی اضافه نکند. همه آنها هم منتظر پاسخ ایالات
متحده است. اگر رویکرد منطقی داشته باشد و دغدغه 1+4 و ایران را
در نظر بگیرد و پاسخ مناسبی از طرف واشنگتن داده شود، در کمترین

زمان توافق در دسترس است.



بار دیگر تأکید می کنم، ما هیچ زمانی را به عنوان ضرب الأجل
نمیپذیریم. ملاک برای ما توافق خوب است، توافقی که منافع ملت در
آن لحاظ شود. و اگر امروز انجام شود، همین امروز آمادگی داریم در

وین این توافق را انجام دهیم.

ما براساس رفتار آمریکا تصمیم میگیریم

وی درخصوص مذاکره مستقیم با آمریکا؛ گفت: موضع جمهوری اسلامی
ایران یک موضع تداوم دار بوده است و انقطاعی در آن نبوده است. چه
زمانی که ترامپ درخواست ملاقات و گرفتن عکس داشت و چه امروز که

دولت جدید است.

موضع حاکمیت این است که ما براساس رفتار آمریکا تصمیم میگیریم نه
براساس پیامهای غیرشفاف و اینکه بدانیم در نتیجه چه اتفاقی خواهد

افتاد.

برجام اعضایش مشخص است آمریکا از آن خارج شده و خواستار بازگشت
به برجام است و تعهداتی که باید بپذیرد برای ما و 1+4 روشن است.
آنچه آمریکا به عنوان درخواست ملاقات مستقیم با ما دارد، تنها
زمانی معنا پیدا می کند که ما دلیل آن ملاقات و دیدار را بدانیم،
تا به امروز هیچ تغییری در رفتار ایالات متحده در میدان ندیدیم.
همان تحریم های فشار حداکثری ادامه داشته و چشم انداز هر حرکت و

ابتکاری براساس منافع قطعی ملت ایران تصمیم گرفته میشود.

خطیب زاده در خصوص مطالبه چین در مذاکرات وین؛ گفت: اجازه دهید
آنچه در پشت درهای بسته در وین رخ میدهد را اینجا بیان نکنم.
موضع چین یکی از سازندهترین مواضعی بوده که از روز اول تا به
امروز داشتهایم؛ موضع حمایتی از گفت وگوهای وین و موضع حمایتی از
درخواستهای مشروع ایران. فکر میکنیم در همین بستر تا روز آخر با
چین جلو خواهیم رفت و اطمینان کامل داریم. همه کنشگران بین

المللی نیز از رفتار چین همین را برداشت کردهاند.

خطیب زاده درخصوص اقدامات رژیم آپارتایدی صهیونیستی در ارتباط با
مذاکرات وین؛ هم گفت: مخاطب اقدامات رژیم صهیونیستی پایتختهای

اروپایی و 1+4 است.

رژیم آپارتایدی که در سرزمینهای اشغالی است سیاست و روش آن هراس
افکنــی، ترسانــدن و خرابکــاری و دســتکاری در هرگــونه راهحلهــای
دیپلماتیک برای مسائل بینالمللی است و چیز غریب و مخفی نیست و



مطمئن هستیم  هم دوستان در روسیه و مسکو میدانند و هم نخبگان در
کشورهای مختلف  میزان دشمنی این رژیم با آرامش و صلح در فضای

بینالمللی را می شناسند.

ما از لفاظیهای این رژیم هیچ وقت نگرانی نداشیتم، این اقدامات
برای مصارف خاص و باج خواهی از این کشورهاست و مهم این است که
این کشورها بدانند با چه ساختاری حرف میزنند و همکاری میکنند.
ساختاری که از ابتدا اباء نداشته که بگوید هدف اصلی اش شکل

نگرفتن توافق در وین است.

اظهارات ولیعهد سعودی درباره مذاکرات با ایران

سخنگوی وزارت خارجه در خصوص اظهارات ولیعهد سعودی درباره مذاکرات
با ایران؛ گفت: دکتر امیر عبداللهیان موضع ایران را بیان کرد.
همانطور که گفتند عربستان یک کشور مهم در جهان اسلام و منطقه است
و پروندههای اختلافی نباید باعث شود حداقلی از روابط معنادار را
با هم نداشته باشیم. منتفعان اصلی این روابط مردم منطقه  و دو

کشور هستند.

گفت وگوها در بغداد در فضای خوب و محترمانه و مثبتی در چهار دور
گذشته ادامه داشته است. البته باید تأکید کنم، نتایج ملموسی از
این گفتوگوها تا به امروز به دست نیامده و حداقل نتایج کم و

محدود بوده است.

باید در دور پنجم تلاش کنیم از مفاهمهای که در برخی حوزهها داشتیم
ترجمان نتیجه نیز بکنیم. تاریخ دور پنجم هنوز قطعی نیست. ولی
اراده هر دو طرف برای برگزاری نشست بعدی است. اگر عربستان سعودی
با این اراده قطعی در بغداد حاضر شود که نتیجه مناسبی از این گفت
وگوها حاصل شود، جمهوری اسلامی ایران نیز آمادگی دارد حداکثر سرعت

را به برقراری روابط میان دوکشور ببخشد.

جنگ اوکراین

خطیب زاده همچنین در خصوص جنگ اوکراین؛ گفت: سیاست خارجی ایران و
وزارت خارجه به عنوان دستگاه متولی امر دیپلماسی این بوده که
صدای مظلومان عالم باشد. صدای آنهایی که نظام هژمونیک تلاش کرده
صدای آنها شنیده نشود، لذا همواره تلاش کردیم صدای مردم مظلوم یمن
و سوریه باشیم و صدای مظلومانی که هیچ تریبونی ندارند که صدای
مظلومیتشان طی سالها جنگ سبوعانه آمریکا و متحدینش در منطقه



شنیده شود. سیاست ایران رعایت حقوق بینالملل، در نظر گرفتن
ژئوپلتیک منطقه و حقوق بشردوستانه و معاهدات و توافقات بینالمللی

بوده است.

درخصوص آنچه در اوکراین اتفاق می افتد صریحاً موضع خود را اعلام
کردیم. آنچه در اوکراین اتفاق میافتد رفتار توسعه طلبانه،
اقدامات تحریک آمیز چند دههای در حوزه های امنیتی،  اطلاعاتی و…از
سوی ناتو با محوریت آمریکا بوده است و اقدامات آمریکا در این
حوزهها بسیار مافیایی بوده و جنگ را به نقطهای رسانده که اتفاق

افتاده است.

ما تلاش کردیم این جنگ از روز اول اتفاق نیفتد و تلاش دیپلماتیک
غیرآشکاری را صورت دادیم و از آغاز جنگ هم همه را به آرامش،

گفتوگو و آتش بس دعوت کردیم.

وی درخصوص اعزام جنگجو از حوزه بالکان و کرواسی به اوکراین؛
گفت: اخبار پراکندهای به ما هم رسیده است و این اخبار البته باید
راستی آزمایی شود. مهمترین نکته این است که همه باید تلاش کنیم
این بحران از کنترل خارج نشود و این جنگ سرریز نکند. اوراسیا به
اندازه کافی بحران داشته و دارد. تلاشهایی که داشتیم این بحران به

حل و فصل دیپلماتیک و آتش بس فوری منجر شود.

وضعیت ایرانیان مقیم اوکراین

سخنگو درخصوص وضعیت ایرانیان مقیم اوکراین؛ گفت: پروازی دیروز
برگشت و رئیس ستاد بحران اوکراین وزارت خارجه با پرواز به لهستان

رفت و مرزها را بازدید کرد و به جامعه ایرانیان سر زد.

الان میتوانیم بگویم ورود ایرانیها به کشورهای همجوار اوکراین به
حداقل رسیده است. نوع و ترکیب ورود هم تغییر کرده، در روزها اول
جوانان و دانشجویان بودند الان خانواده ها و مقیمهای ایرانی به
کشورهای همسایه ورود پیدا می کنند. سامانهای را به ایرانیانی که
در اوکراین باقی ماندند معرفی کردیم، کم هستند و از آنها خواستیم
اعلام محل کنند که کجا هستند. تا به امروز خدا را شاکریم، اقدامات
و تمهیــداتی کــه وزارت خــارجه اندیشیــد جــواب داد و بســیاری از

ایرانیان را در کمترین زمان توانستیم از اوکراین خارج کنیم.

در شهرهای جنگی مگر اینکه نادر افرادی وجود داشته باشند و یک بار
دیگر از همه ایرانیان مقیم اوکراین درخواست میکنم در اولین فرصت
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ممکن با ما تماس بگیرند و اوکراین را به مقصد کشورهای همسایه ترک
کنند و اسکانشان و تمهیدات لازم برای بازگشت آنها تماماً از سوی

دولت انجام می شود و جای نگرانی نیست.

مذاکرات ایران و آمریکا درباره تبادل زندانیان پیشرفتهایی داشته
است

خطیب زاده در خصوص مذاکرات تبادل زندانیان با آمریکا؛ گفت:
مذاکرات ایران و آمریکا درباره تبادل زندانیان پیشرفتهایی داشته
و منتظر هستیم جمع بندی شود و اگر طرف آمریکایی این بار به
تعهداتش عمل کند و شب اجرا عقب نشینی نکند، می توانیم یکی از

پروندههای انسانی که ازاولویتهای ایران بوده را ببندیم.


